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  OR.0002.3.2023 

Protokół z obrad 

LIII.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 24 lutego 2023 r. 

 

LIII.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję rozpoczęto  

o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LII Sesję. Przywitał przybyłych Radnych, 

Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Sekretarz Alinę Szczęśniak, Panią Agnieszkę 

Delikat – Skarbnik Gminy, Kierowników Referatów Urzędu. Panią Mariole Śmigaszewską przedstawiciela 

MODR w Radomiu. Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości oraz 

mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 14 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał. (Nieobecny Radny Marcin Jakubiak). 

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LIII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 27 stycznia 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Sprawozdanie cząstkowe z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy 

Kowala w latach 2021-2023. 
7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii za rok 2022. 
8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024 za rok 2022. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXVIII.317.2022 Rady Gminy Kowala  

z dnia 25 lutego 2022 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia "Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2023 roku”. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz 
opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych 
oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

14. Sprawy różne. 

15. Zakończenie obrad.  

Wójt Dariusz Bulski wniósł wniosek formalny o wprowadzenie w punkcie 12 uchwałę w sprawie zmiany 

uchwały nr XIV.106.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 listopada 2019 r., w sprawie regulaminu 
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utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kowala zmienionej uchwałą nr XX.137.20202 Rady 

Gminy Kowala z dnia 17 kwietnia 2020 w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

Gminy Kowala zmienionej uchwałą nr XXIII.164.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 8 września 2020 r.  

w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kowala. Projekt uchwały był 

omawiany na Komisjach Rady Gminy.     

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami: 
 

1. Otwarcie LIII.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 27 stycznia 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Sprawozdanie cząstkowe z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy 

Kowala w latach 2021-2023. 
7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii za rok 2022. 
8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie 

oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024 za rok 2022. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXVIII.317.2022 Rady Gminy Kowala  

z dnia 25 lutego 2022 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia "Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2023 roku”. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez 
właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz 
opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych 
oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XIV.106.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 

29 listopada 2019 r., w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

Gminy Kowala zmienionej uchwałą nr XX.137.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 17 

kwietnia 2020 w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 

Kowala zmienionej uchwałą nr XXIII.164.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 8 września 

2020 r. w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kowala.     

13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

15. Sprawy różne. 

16. Zakończenie obrad.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad wraz z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 14 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących  przy 

1 radym nieobecnym. 
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Ad.3. Przyjęcie protokołu z LII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 27 stycznia 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LII sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 27 stycznia 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 14- głosów za, 0 – głosów przeciw, 0– głosów 

wstrzymujących przy 1 Radym nieobecnym. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak oddał głos Pani Marioli Śmigaszewskiej przedstawicielowi 

Mazowieckiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego, która przybliżyła naszym mieszkańcom plany dot. 

nowej perspektywy finansowej Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027. 

Pani Mariola Śmigaszewska poinformowała, że pełni dyżur w każdy wtorek w budynku urzędu gminy 

w Kowali-Stępocinie pok.5. 

  

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Pan Wójt Dariusz Bulski podziękował Pani Marioli Śmigaszewskiej za przedstawienie planu dot. nowej 

perspektywy finansowej Wspólnej Polityki Rolnej na lata 2023-2027, a naszych mieszkańców 

serdecznie zachęca do skorzystania z pomocy przedstawiciela MODR-u. Pan Wójt również 

poinformował, że w pok. nr 5 przyjmuje w poniedziałki i piątki Radca Prawny w ramach podpisanej 

umowy ze Starostwem Powiatowym. Pomoc prawna dla naszych mieszkańców jest bezpłatna.  

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

6 lutego na posiedzeniu Wspólnych Komisji Rady Gminy Kowala wypracowano jeden wspólny wariant 

trasy kolejowej, który jest planowany przez CPK. Wybrany został wariant nr 1 (kolor fioletowy). Pan 

Wójt był na spotkaniu w gminie Skaryszew, niestety gmina Skaryszew wybrała inny wariant, który 

przebiega przez teren naszej gminy.  

W dniu 13.02.2023 w hali sportowej Publicznej Szkoły Podstawowej im. Janusza Korczaka w Kowali-

Stępocinie odbył się XVIII Gminny Turniej Halowej Piłki Nożnej Dzieci i Młodzieży Kowala Stępocina 

2023 dzieci i młodzieży.  

Ogłoszono wyniki otwartego konkursu ofert na wsparcie zadań publicznych z zakresu wspierania  

i upowszechniania kultury fizycznej, pomocy społecznej oraz podtrzymywania i upowszechniania 

tradycji narodowej.  

Gmina Kowala otrzymała około 180 000,00 zł na modernizacje kompleksu boisk „orlik” przy PSP  

w Mazowszanach w ramach programu ogłoszonego przez Ministerstwo Sportu i Turystyki.  

7 lutego w Sejmie odbyło się spotkanie Parlamentarnego Zespołu ds. budowy drogi ekspresowej S-12. 

Przewodniczącym tego zespołu jest Pan Poseł Andrzej Kosztowniak. Na chwile obecną nadal nic nie 

wiadomo.  

8 lutego odbyła się narada dyrektorów szkół i przedszkola z terenu naszej gminy.  

20 lutego odbył się Zarząd Gminnych Ochotniczych Straży Pożarnych.  

20 lutego odbyła się Komisja Rewizyjna oraz Komisja Budżetowa. 
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Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że planowany jest odbiór azbestu z terenu naszej gminy. 

Mieszkańcy proszeni są o składanie wniosków do pokoju nr 1. 

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sprzedaż węgla na terenie naszej gminy jest cały czas 

prowadzona. W 2023 roku przywieziono 810 ton, a w 2022 roku 500. Zainteresowanie węglem na 

terenie naszej gminy było bardzo duże. Każdy kto złożył wniosek do gminy otrzymał przynajmniej  

1 tonę węgla.   

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że 23.02.2023 r., odbyło się spotkanie w Starostwie 

Powiatowym w Radomiu na którym byli Przewodniczący Dariusz Chruślak oraz Wiceprzewodniczący 

Jan Fryszkowski, tematem spotkania było omówienie przebudowy drogi powiatowej Ruda-Dąbrówka 

Zabłotnia-Orońsko, ale oprócz tego tematu również omówiono inne inwestycje planowane na terenie 

naszej gminy. Powiat Radomski złożył wniosek o dofinansowania budowy drogi Ruda-Dąbrówka 

Zabłotnia-Orońsko i otrzymał 60 % dofinasowania ponad 12 400 000,00 zł, po przetargu wyszło około 

11 000 000,00 zł. Z pisma jakie urząd wystosował do starostwa wynika, że Wójt zadeklarował 35 % 

dofinasowania – jest to kwota 1 530 000,00 zł. Na chwilę obecną urząd nie ma takich możliwości, aby 

dołożyć taką dużą kwotę. W budżecie zostało zabezpieczone 400 000,00 zł na ten cel. W tej chwili 

potrzebne są rozmowy, ponieważ ta deklaracja która została przesłana do powiatu to była taka 

wstępna propozycja. Pan Wójt liczył, że powiat otrzyma 80 % dofinasowania, a nie 60 %. Jeśli Pan Wójt 

wiedziałby, że to będzie tak duża kwota wkładu własnego to by nie podpisał tego pisma w lipcu.  Na 

pewno remont tej drogi jest bardzo potrzebny, ale niestety gminy nie stać na tak duży wkład własny.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że ten temat zostanie omówiony w sprawach różnych.         

 

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
 
W dniu 23.02.2023 r., odbyło się spotkanie w starostwie Powiatowym ws. drogi powiatowej Ruda-

Dąbrówka Zabłotnia-Orońsko. Na zaproszenie Dyrektor Joanny Chojnackiej w spotkaniu wziął udział 

Pan Wójt Dariusz Bulski, Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski oraz Przewodniczący Dariusz Chruślak. 

W spotkaniu wzięli udział przedstawiciele powiatu oraz Wójt i Przewodniczący Wolanowa. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak podsumował przebieg spotkania oraz potwierdził to, że gmina musi 

dołożyć 1 530 000,00 zł.  Są to bardzo duże środki jak na budżet gminy i jak najbardziej należy się 

zastanowić jak rozwiązać daną sytuacje. Przewodniczący poprosił Pana Wójta o przygotowanie 

uchwały – jakie środki będą przekazane przez gminę powiatowi. 

6 lutego odbyło się spotkanie Wspólnych Komisji Rady gminy na którym wybrano jeden wariant 

przebiegu trasy kolejowej. Radni wybrali wariant nr 1 (kolor fioletowy). Przewodniczący odczytał 

przygotowane pismo w tej sprawie.      
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady Gminy wpłynęło 2 pisma: 

1. Pismo Starosty Radomskiego Waldemara Trelki dot. sprostowania wypowiedzi na Sesji w dniu 

27.01.2023 r. 

2. Pismo mieszkańców Kowali-Kolonii dotyczy wyrównania drogi gminnej gruntowej. 

Radna Jolanta Suligowska zapytała czy Pan Przewodniczący reprezentował na spotkaniu w starostwie 

Rade Gminy Kowala czy Starostwo? Niedawno była Komisja Budżetowa, na tej Komisji Pan 

Przewodniczący nie był obecny, w budżecie są umieszczone środki, które Pan Wójt przeznaczył na 

dofinasowanie tej drogi. Nikt z Komisji nie wnioskował o zwiększenie tej kwoty, budżet został 

pozytywnie zaopiniowany. Zaproponowane spotkanie Radnych i Sołtysów w tej sprawie nie ma 

żadnego znaczenia – ponieważ uchwałę podejmuje Rada Gminy Kowala. Gmina Kowala nic nie musi 

my dokładamy do drogi bo chcemy – tyle na ile gminę stać. Wiceprzewodnicząca przypomniała 

odczytane pismo ws. remontu drogi- takich pism od mieszkańców wpływa do urzędu bardzo dużo,  

z tymi pismami Pan Przewodniczący powinien się zapoznać.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski poinformował, że według niego spotkanie po sesji nie ma 

większego znaczenia. Temat dofinasowania do drogi był omawiany na Komisji Budżetowej. 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że temat ten był omawiany na 

Komisji. Zmiany wprowadzone zostały do Uchwały Budżetowej co członkowie komisji zatwierdzili 

pozytywnie.  

Wiceprzewodniczący Jan Fryszkowski zapytał czy był Pan Przewodniczący na Komisji? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak odpowiedział, że niestety nie był. Również odniósł się do 

wcześniejszych wypowiedzi, że nic Rada Gminy nie musi. (Przewodniczący odczytał pismo Wójta Gminy 

Kowala ws. udzielenia 35 % dofinansowania do remontu drogi powiatowej). Przewodniczący uważa, że 

Pan Wójt podpisał się pod pismem reprezentując wszystkich mieszkańców naszej gminy, gdzie 

zobowiązał się w nim, ze dofinansuje drogę w 35 %. Tym pismem dał Wójt zielone światło starostwu, 

aby remont drogi zrobić w naszej gminie, a nie innej. Na spotkaniu w starostwie było widać, że z decyzji 

Wójta inne samorządy nie były zadowolone. Przewodniczący poprosił Pana Wójta, aby przygotował 

uchwałę na następną sesję. Również padła propozycja ze strony Starosty, aby naszej gminie rozłożyć 

na dwa lata tą inwestycje nawet jeśli jest ta inwestycja jest jednoroczna.  

Radna Jolanta Suligowska zaproponowała, aby tą dyskusje przenieść do wolnych wniosków. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że cały czas były prowadzone rozmowy ze starostwem, ale Wójt nie 

wiedział, że aż będzie trzeba dołożyć do tej inwestycji 1 500 000,00 zł, pod żadnym pismem nie 

podpisałby się. Cały czas była mowa, że powiat otrzyma dofinasowanie w wysokości 80 %, a nie tak jak 

otrzymał 60%. W tamtym roku było zabezpieczone na tą inwestycję 500 000,00 zł, teraz gmina 

dołożyłaby do tej kwoty i może gmina dofinansowałaby tą inwestycje w kwocie 600 000,00 zł – i na tej 
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podstawie Pan Wójt złożył swoją deklaracje. Takie dofinasowanie przez gminę dla powiatu nie wynika 

z jakiś określonych ustaw. Jeśli Rada Gminy zdecyduje, aby dołożyć starostwu 1 500 000,00 zł to 

również należy zrezygnować z innych inwestycji na terenie naszej gminy. Jeśli zaciągniemy kolejne 

kredyty to przekroczymy tym samym procentowe możliwości.  

Radna Jolanta Suligowska potwierdza to, że brała udział w spotkaniu w Dąbrówce Zabłotniej na którym 

padło takie stwierdzenie, że ta droga ich nie interesuje ponieważ jest jeszcze w dobrym stanie, 

mieszkańcy chcą drogę w miejscu, gdzie nie ma możliwości wyjechania autem ze swoich podwórek. 

Radna przypomniała odczytane pismo od starosty z przeprosinami oraz Pana Wójta z propozycją 

dofinasowania inwestycji w wysokości 35 %. Radna zaproponowała, aby teraz Pan Wójt napisał takie 

pismo do Starosty dlaczego teraz nie może dofinansować 35 %. W taki sposób można się przeprosić  

w pismach, a my jako gmina będziemy realizowali swoje zaplanowane inwestycje.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak przypomniał, że w sierpniu 2022 r., padła deklaracja ze strony Pana 

Wójta, że dołoży 900 000,00 zł na inwestycje w Dąbrówce Zabłotniej (500 000,00 zł z drogi Radom -

Gębarzów i 400 000,00 zł z budżetu gminy). Przewodniczący zaproponował, aby się zastanowić  

o rezygnacji w przyszłym roku z funduszu sołeckiego.  

Radna Krystyna Grzyb poinformowała, że jest zażenowana całą sytuacją ponieważ wcześniej były 

zupełnie inne ustaleni, a teraz jest wszystko przewrócone do góry nogami. Radna zawsze starała się 

wychodzić naprzeciw oczekiwaniom Wójta, a Pan Wójt wystosował pismo do Starosty, że podejmie się 

dofinasowania 35 %. Radna nie jest za tym, aby rujnować budżet naszej gminy, ale jest za tym, aby 

Wójt nie był gołosłowną osobą.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że kiedy była dyskusja o przekazaniu kwoty 500 000,00 

zł z drogi Radom-Gębarzów-Bardzice, Radni jak najbardziej zgodzili się z Radną Grzyb, że to jest jej 

droga i słuchamy jej sugestii. Te środki zostały przekazane na drogę w Dąbrówce Zabłotniej. Zdaniem 

Radnej którą kwotę Wójt wskazał teraz to jest kwota na która nas w danej chwili stać. Czekają nas duże 

podwyżki np. za oświetlenie. Sugestia Pana Wójta powinna nam Radnym wystarczyć nie stać nas teraz 

na to, aby dołożyć 1 500 000,00 zł na wybudowanie drogi powiatowej. Radna zastanawia się co  

z naszymi drogami gminnymi. Radna wymieniła jakie wnioski były składane na dofinasowanie remontu 

dróg- niestety nie udało się na nie dostać środków. Radna zastanawia się, że może nasza gmina jest za 

słaba politycznie. W trakcie rozmów Pan Starosta obiecywał, że dofinasowanie do tej drogi będzie  

w wysokości 80 %, dzięki temu wkład gminy byłby mniejszy. Może błędem było to, że gmina nie 

napisała, że dołoży 35 % dofinasowania wtedy kiedy Starostwo otrzyma 80 % dofinasowana, niestety 

takiego zapisu nie zrobiono może to był błąd. Na tą inwestycję gmina może dać tyle na ile ją stać.  Radna 

zapytała Przewodniczącego, gdzie stoi –  w Gminie Kowala czy w Powiecie Radomskim? 

Przewodniczący Dariusz Chruślak odpowiedział, że stoi i w Gminie Kowala i w Powiecie radomskim. 

Dokument, który został przesłany do Starostwa podpisał Wójt- jeśli gmina nie dołoży obiecanej kwoty 
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to wiarygodność naszego samorządu spadnie do zera. Radny zastanawia się dlaczego gmina nie dostała 

dofinasowania do wymienionych dróg- tego nikt nie wie, a może wnioski były za słabo napisane. Na 

spotkaniu w Starostwie było powiedziane, że dofinasowania dostają różne gminy nie tylko gminy PiS-

owskie. Teraz Pan Wójt powinien stanąć na wysokości zadania, a Rada Gminy powinna mu w tym 

pomóc. Musimy w tej chwili myśleć o przyszłości naszego samorządu i dalszej współpracy z powiatem. 

Bo później jeśli Wójt pójdzie o dofinasowanie kolejnej drogi powiatowej, to jak będzie wyglądało 

kolejne zobowiązanie Pana Wójta?  

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że za błędy się przeprasza. Radna Grzyb jest członkiem 

Komisji Budżetowej i doskonale wie jaki jest stan budżetu i jaka kwota może być przeznaczona na 

dofinasowanie tej drogi. Na Komisji Radna Grzyb nie zabierała żadnego głosu, nie zadawała żadnych 

pytań, Radna pozytywnie zaopiniowała ten budżet, a nagle dziś Radna Grzyb proponuje spotkanie  

i mówi, że Wójt złożył deklarację i pismo. Radna Suligowska zastanawia się dlaczego dziś Radna to 

mówi, a nie na Komisji- może dlatego, że tu jest kamera i Pan Starosta tego słucha.  

Radna Krystyna Grzyb poinformowała, że nie ma możliwości przesunięcia środków na inwestycje  

w budżecie gminy. Radna odniosła się również do Radnej Kołodziejczyk, że środkami 500 000,00 zł nie 

dysponowała i nie dysponuje bo są to pieniądze gminy, a Radna Kołodziejczyk zarzuca, że „lekka rączką 

je wydaje”. To, że inwestycja na Dąbrówce Zabłotniej będzie pierwsza niż w Bardzicach to jak 

najbardziej można te środki przenieść.  

Radny Paweł Lis odniósł się do posiedzenia Komisji Budżetowej – nie można powiedzieć, że nie było 

wnioskowane, aby robić przesunięcia w budżecie. Przecież nikt nie powiedział na Komisji, że gmina 

przekaże tylko 400 000,00 zł. Do podziału było 1 000 000,00 zł zostały wprowadzone zadania, które 

powinny być już dawno wprowadzone. Co do obiecanej dotacji to można powiedzieć tak, że „Wójt piwa 

nawarzył, a Radni muszą go teraz wypić”. Może należało dopisać zdanie, że dotacja w 35 % będzie 

wówczas, kiedy Starostwo otrzyma dotacje w 80 %.  

Ad. 6. Sprawozdanie cząstkowe z Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy Kowala 
w latach 2021-2023. 
Pani Anna Zaleszczyk Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że w ramach programu wspierania rodziny zapewnia asystenta rodziny. Jest dwóch 

asystentów którzy mają pod sobą osiemnaście rodzin. Prowadzone są również poradnictwa 

specjalistyczne: psycholog, prawnik, terapeuta, psychiatra -  rodziny z terenu naszej gminy mogą 

korzystać z tego wsparcia. Jest prowadzona placówka wsparcia dziennego w formie świetlicy 

środowiskowej z elementami socjoterapii. W świetlicy jest zatrudniony wychowawca, który ma pod 

sobą 20 podopiecznych.   
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Ad.7. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii za rok 2022. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że w ramach tego programu mamy dostęp i pomoc do terapeuty  od uzależnień 

alkoholowych. Działa również Komisja Alkoholowa, która spotyka się 2-3 razy w miesiącu- prowadzą 

wsparcie dla rodzin uzależnionych od alkoholu. Finansowana jest również działalność placówki 

wsparcia dziennego w formie świetlicy, motywowane są osoby uzależnione do podjęcia leczenia  

i terapii. Przekazywane są wnioski do sądu jeśli dana osoba nie podejmuje leczenia dobrowolnie. Wśród 

uczniów i mieszkańców rozprowadzane są ulotki na temat konsekwencji picia alkoholu. Są 

dofinasowania do szkolenia, kursy specjalistyczne, materiały edukacyjne, prowadzone są również 

szkolenia terenowe. Prowadzone są kontrole sklepów pod względem sprzedaży alkoholu. Realizowane 

są pozalekcyjne zajęcia sportowe dla dzieci.        

 
Ad.8. Sprawozdanie z wykonania Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 
Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024 za rok 2022. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że w ramach Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz 

Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie pracuje zespół interdyscyplinarny i grupy robocze na których 

odbywają się spotkania zespołu i omawiane są niebieskie karty. W 2021 roku było założonych 23 

niebieskie karty, w porównaniu do lat ubiegłych- rok 2020 -22  karty, w 2019 -15 kart, w 2018-22 karty. 

W ramach programu jest dostęp do prawnika, psychologa, mieszkańcy również maja lepszy dostęp do 

dzielnicowego. Rozpowszechniane są informacje na temat podmiotów realizujących programy 

korepetycyjno-edukacyjne dla osób stosujących przemoc.   

 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXXVIII.317.2022 Rady Gminy Kowala  
z dnia 25 lutego 2022 r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 
 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że zostały przywrócone prace nad częścią wsi Kończyce-

Kolonia celem wprowadzenia miejscowego planu. W wyniku prac i analiz okazało się że na działce gdzie 

są wytyczone granice zostały wydane warunki na budowę, podział tej nieruchomości był zrobiony 

przed podjęciem uchwały. Co za tym idzie podjęcie takiej uchwały zawiesiło wszelkie podziały i warunki 

zabudowy. W związku z tym w czasie prac komisji urbanistycznej i, aby nie zablokować dalszego 

procesu inwestycyjnego – np. wystąpić o pozwolenie na budowę. Urząd wystąpił o korektę granic, aby 

dalej koordynować prace z miejscowym planem, a inwestorowi umożliwić złożenie dokumentów  

o pozwolenie na budowę.        
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały  

Nr XXXVIII.317.2022 Rady Gminy Kowala z dnia 25 lutego 2022 r. w sprawie przystąpienia do 

sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi Kończyce-Kolonia. 

Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 1 Radnym 

nieobecnym. Uchwała Nr LIII.424.2023. 

 
Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia "Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala w 2023 roku."  
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgodnie z art. 11 a ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r., o ochronie 

zwierząt Rada Gminy wypełniając obowiązek, określa corocznie w drodze uchwały do dnia 31 marca 

program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt. 

Projekt uchwały został wysłany celem zaopiniowania do Powiatowego Lekarza Weterynarii oraz do Kół 

Łowieckich działających na terenie gminy tj. „Łucznik”, „Daniel”, „Soból”, i „Św. Hubert”. Powiatowy 

Lekarz Weterynarii w dniu 31 lutego 2023 roku zaopiniował pozytywnie program opieki nad 

zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy Kowala. Również 

Koła Łowieckie nie wniosły do programu żadnych uwag.  

Program w szczególności ma na celu zapewnienie opieki zwierzętom bezdomnym, zmniejszenia 

populacji porzuconych zwierząt, zapewnienie bezpieczeństwa mieszkańcom, a także edukację  

w zakresie humanitarnego traktowania zwierząt.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia "Programu 

opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie gminy 

Kowala w 2023 roku”. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 1 Radnym nieobecnym. Uchwała Nr LIII.425.2023. 

 
Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli 
nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów komunalnych oraz opróżniania zbiorników 
bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu 
nieczystości ciekłych. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgodnie z ustawą o utrzymaniu czystości i porządku w gminach,  

w których mowa o tym, że Rada Gminy określa, w drodze uchwały górne stawki opłat ponoszonych 

przez właścicieli nieruchomości, za usługi odbioru odpadów komunalnych oraz opróżniania i odbioru 

nieczystości ciekłych. Projekt powyższej uchwały został przekazany Komisji Budżetowej oraz został 

przedstawiony Komisji Rewizyjnej. Powyższa uchwała ma zastosowanie tylko w sytuacji, gdy firma nie 

ma podpisanej umowy na odbiór odpadów komunalnych lub nie opróżnia szamba, lub gdy mieszkaniec 

nie ma zawartej umowy i nie opróżnia szamba. Wszystkie stawki zostały przedstawione na wyżej 

wymienionych Komisjach.  
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W § 1.1. określa się górną stawkę opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są 

zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami na rzecz Gminy Kowala, za usługi  

w zakresie odbierania odpadów komunalnych, jeśli odpady te są zbierane i odbierane w sposób 

selektywny, w wysokości 200 zł brutto za 1 m³.  

2. Określa się górną stawkę opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy nie są 

zobowiązani do ponoszenia opłat za gospodarowanie odpadami na rzecz Gminy Kowala, za usługi  

w zakresie odbierania odpadów komunalnych, jeśli odpady te są zbierane i odbierane w sposób 

selektywny, w wysokości 400 zł brutto za 1 m³. 

3. Określa się górną stawkę opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się  

z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych, za usługi w zakresie opróżniania zbiorników 

bezodpływowych i transportu nieczystości ciekłych, w wysokości 50 zł brutto za 1 m³. 

4. Określa się górną stawkę opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości, którzy pozbywają się  

z terenu nieruchomości nieczystości ciekłych, za usługi w zakresie opróżniania osadników  

w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych, w wysokości 50 

zł brutto za 1 m³. 

Przewodniczący Dariusz Parszewski Komisji Budżetowej poinformował, że projekt tej uchwały był 

omawiany na Komisji Budżetowej, stawki przedstawione przez Pana Wójta zostały jednogłośnie przez 

członków komisji zaakceptowane.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia górnych 

stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie odbierania odpadów 

komunalnych oraz opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w instalacjach 

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych. Rada Gminy głosowała:  

14 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 1 Radnym nieobecnym. Uchwała 

Nr LIII.426.2023. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XIV.106.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 
listopada 2019 r., w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kowala 
zmienionej uchwałą nr XX.137.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 17 kwietnia 2020 w sprawie 
regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Kowala zmienionej uchwałą nr 
XXIII.164.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 8 września 2020 r. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że uchwała dotyczy zmiany regulaminu utrzymania czystości  

i porządku na terenie Gminy Kowala. W związku z ogłoszeniem ustawy z dnia 7 lipca 2022 r., o zmianie 

ustawy – Prawo wodne oraz niektórych innych ustaw istnieje potrzeba dostosowania obowiązującego 

regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Kowala do aktualnych przepisów. Zmiany 

w regulaminie utrzymania czystości i porządku na terenie gminy Kowala dotyczą przede wszystkim 

rozszerzenia definicji nieczystości ciekłych poprzez dopisanie przydomowych oczyszczalni ścieków, 
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osadów w nich powstających. Ustalenia częstotliwości pozbywania się nieczystości ciekłych ze 

zbiorników bezodpływowych i przydomowych oczyszczalni ścieków oraz ustalenia częstotliwości 

odbierania odpadów z terenu przeznaczonych do użytku publicznego.  

Powyższy projekt uchwały został pozytywnie zaopiniowany przez Państwowego Powiatowego 

Inspektora Sanitarnego w Radomiu oraz został przedstawiony na Komisji Budżetowej i Rewizyjnej.      

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały  

nr XIV.106.2019 Rady Gminy Kowala z dnia 29 listopada 2019 r., w sprawie regulaminu utrzymania 

czystości i porządku na terenie Gminy Kowala zmienionej uchwałą nr XX.137.20202 Rady Gminy Kowala 

z dnia 17 kwietnia 2020 w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy 

Kowala zmienionej uchwałą nr XXIII.164.20202 Rady Gminy Kowala z dnia 8 września 2020 r. Rada 

Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 1 Radnym 

nieobecnym. Uchwała Nr LIII.427.2023. 

 
Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów o kwotę 411 196,00 wynika z: 

- wprowadzenia środków zwrotu podatków VAT z lat ubiegłych w kwocie 276 196,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu opłaty za odbieranie i zagospodarowanie odpadów 

komunalnych o kwotę 100 000,00 zł, 

- wprowadzenie środków z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska na prowadzenie punktu-

konsultacyjno- informacyjnego Czyste Powietrze w kwocie 35 000,00 zł, 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 1 693 404,91 zł składa się ze zwiększenia planu wydatków 

majątkowych o kwotę 1 558 404,91 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 135 000,00 

zł. Zostały wprowadzone nowe zadania majątkowe oraz urealniono plany zadań realizowanych. 

Zwiększenie planu wydatków bieżących ma na celu zapewnienie płynności bieżącej realizacji budżetu 

gminy. 

W wyniku wprowadzonych zmian deficyt budżetu zwiększył się i wynosi 8 585 816,03 zł sfinansowany 

jest przychodami pochodzącymi z tytułu wolnych środków w kwocie 3 638 375,12 zł, 

niewykorzystanych środków na rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 

nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi  

w odrębnych ustawach z subwencji ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje  

w zakresie infrastruktury kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art.  

5 ust. 1 pkt 2 na realizację projektu finansowego z tych środków w kwocie 4 638 375,12 zł, 

niewykorzystanych środków na rachunku budżetu wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 

nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi  
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w odrębnych ustawach z subwencji ogólnej uzupełniającej z roku 2021 przeznaczonej na inwestycje  

w zakresie infrastruktury kanalizacyjnej w kwocie 4 911 683,01 zł, niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia środków określonych w art.  

5 ust. 1 pkt 2 na realizację projektu finansowego z tych środków w kwocie 35 757,90 zł. Rozchody nie 

ulegają zmianie.   

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach.   

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że na poniedziałkowym 

posiedzeniu Komisji Budżetowej były omawiane zmiany w Uchwale Budżetowej. W uchwale jest 

wprowadzona zmiana pod kątem 400 000,00 zł – w tym temacie była wcześniej prowadzona dyskusja. 

Chodzi dokładnie o pomoc dla Powiatu Radomskiego, którą Pan Wójt zabezpieczył w ramach budowy 

drogi w Dąbrowce Zabłotniej. Sytuacja budżetu jest bardzo trudna, a jak wiemy nie będzie lepiej 

ponieważ czekają nas przetargi pod kątem oświetlenia i inne tematy.  

Radny Paweł Lis zapytał o wpisane nowe zadanie w budżecie – budową przyłączy kanalizacyjnych  

w kwocie 3 000 000,00 zł, a które nie były ujęte w przetargu w związku z budowa kanalizacji. Radny 

zapytał czy przyłącza mamy w pasie drogowym czyli do granicy działki, a przyłącza ciśnieniowe będą 

inaczej realizowane?  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że przyłącza ciśnieniowe wraz ze studzienką będą 

podłączone do posesji mieszkańca, przyłącza grawitacyjne będą przyłącza do granicy działki. 

Radny Paweł Lis zapytał kiedy jest planowany przetarg na wykonanie przyłączy wodnokanalizacyjnych. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że najpierw musi być wykonana główna ścieżka 

kanalizacyjna, a w międzyczasie firma która wygra przetarg będzie sukcesywnie wchodzić na plac 

budowy. Jeśli wygra ta sama firma co wykonuje kanalizacje to może realizować to zadanie 

jednocześnie, a jeśli wygra inna firma to będzie mogła wejść z pracami dopiero jak ta pierwsza firma 

wykona odbiór techniczny.  

Radna Agata Kicior zauważyła, że nie ma wprowadzonych zmian w budżecie dot. funduszu sołeckiego.  

Niedawno złożyła wniosek, aby wykonać w świetlicy wiejskiej ekologiczne ogrzewanie.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ta zmiana będzie wprowadzona w przyszłym budżecie.                   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 1 Radnym nieobecnym. Uchwała Nr LIII.428.2023. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że  Uchwała Budżetowa jest połączona sukcesywnie z WPF. Są tam 

wprowadzone zadania dwuletnie.   
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 1 Radnym nieobecnym. Uchwała Nr LIII.429.2023. 

 

Ad.15. Sprawy różne. 

Głos zabrał Robert Nowak sołtys wsi Romanów, który poruszył temat nadawania nazw ulic w jego 

sołectwie.  

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że jeśli mieszkańcy chcą pozostać przy obecnej nazwie to 

nie można ich zmuszać do zmiany. Podobna sytuacja jest w miejscowości Młodocin Mniejszy -Kąty czy 

Rożki Adamów.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że parę lat temu mieszkańcy miejscowości Stawki pisali 

pisma, gmina na obowiązujących wówczas przepisach nadała nazwę wsi Stawki przysiółek Romanów. 

Zmieniła się ustawa, że te przysiółki muszą być skorygowane i należy je wyodrębnić w kierunku wsi. 

Pan Robert Walkowski sołtys wsi Zenonów odniósł się do dyskusji wcześniejszej dotyczącej 

dofinasowania do drogi. Sołtys rozmawiał z mieszkańcami Zenonowa, że pomoc Starostwu jest 

potrzebna, ale należy brać pod uwagę potrzeby naszych mieszkańców. Przeraża jakie wysokie 

dofinansowanie od gminy starostwo oczekuje. Każdy z sołtysów ma jakieś oczekiwania od Radnych, 

Wójta. Należy brać pod uwagę przy tej decyzji dobro całej gminy. Sołtys przypomniał, że wieś Zenonów 

ma zrobioną koncepcje budowy chodnika z 2016 roku i nadal w tym kierunku nic się nie dzieje. 

Radna Krystyna Grzyb uważa, że ten temat nie powinien być jeszcze zamknięty. Należy się zastanowić 

jak zrobić, aby Pan Wójt wyszedł z tej całej sytuacji z twarzą. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgadza się z sołtysem Robertem Walkowskim. Gdyby teraz to 

pismo było redagowane możliwe, że dodane byłoby o te dwa słowa. W tamtym czasie były rozmowy 

na temat dofinasowania 35 % przy założeniu, że powiat dostanie 80 % dofinasowania do tej drogi. Jeśli 

byłoby wiadomo wówczas, że gmina będzie musiała dołożyć  1 5000 000,00 zł do tej drogi to nigdy 

Wójt nie złożyłby takiej deklaracji ponieważ nas nie stać na taka kwotę. Nie może być tak, że zadłużymy 

gminę, aby wspomóc inwestycje powiatu, wszystko należy robić rozsądnie.   

Radny Paweł Lis zapytał czy już jest ustalone z wykonawcą plan robót? Bo najpierw powinno się odbyć 

zebranie wiejskie z mieszkańcami .  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że kolejne spotkanie z wykonawcą jest we wtorek 

(7.03.2023 r.) o godzinie 11:00. Na tym spotkaniu wykonawca powinien przedstawić harmonogram 

szczegółowy. Będzie omawiana koncepcja organizacji ruchu- na chwile obecną jeszcze nie ma w tej 

sprawie wydanej decyzji. Wykonawca poinformował telefonicznie, że prace będą rozpoczęte od dróg 

pobocznych. Więcej szczegółów będzie można przekazać po wtorkowym spotkaniu.  
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Radny Paweł lis uważa, że powinno być zorganizowane spotkanie z mieszkańcami, aby nie było później 

zaskoczenia.     

Radny Dariusz Parszewski odniósł się do tematu dróg powiatowych. Radny uważa, że środki jakie mamy 

w budżecie gminy powinnyśmy przeznaczać na budowę naszych gminnych dróg. Radny zapytał o trasę 

S-12 i , że nadal nie ma podjętej decyzji co do zatwierdzenia ostatecznego wariantu.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dwa urzędy GDKDiA oraz Regionalny Dyrektor Ochrony 

Środowiska cały czas współpracują i razem muszą podjąć decyzje co do ostatecznego wariantu. RDOŚ 

obecnie żąda od GDKDiA uzupełnienia wniosku. Tak naprawdę nikt  nie wie kiedy to wszystko się 

zakończy. Z tego co wiadomo na chwile obecną jest zgoda na odcinek od Piotrkowa Trybunalskiego  

w kierunku Radomia (Młodocin -  os. Południe), niedługo będzie ogłoszony przetarg i rozpoczęcie 

budowy. A na dalszy odcinek przebiegający przez naszą gminę nie ma na chwilę obecną.  

Radny Jarosław Słomka zapytał o zniszczoną tablice przy pomniku znajdującym się wcześniej na 

skwerku. Czy jest możliwość jej naprawienia przez nasz urząd.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że pomnik Żwirki i Wigury jest własnością gminy Kowala,  

a zniszczona tablica jest na pomniku z krzyżem należącym do wspólnoty parafian. Dlatego Gmina nie 

może zapłacić za naprawę tej tablicy, pismo należy wystosować do wspólnoty parafian.  

Radny Jarosław Słomka poprosił o przywrócenie wiat przystankowych w centrum Kowali.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak jak najbardziej należy to zrobić. Na chwile obecną te wiaty 

będą odnowione i wstawione.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że Powiat wskazał miejsca w których mają być usadowione 

te wiaty. 

Radny Paweł  Lis wrócił do tematu linii kolejowych. Radny jak pamięta na Wspólnych Komisjach Rady 

Gminy Kowala ustalone został trzy rzeczy: 1) Radni popierają wariant fioletowy, 2) Wójt naszej gminy 

spotyka się z Burmistrzem Iłży i Skaryszewa, 3) Zostaje przygotowany wariant gminny. W materiałach 

odesłanych do CPK nie było tego ostatniego.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeśli jest taka potrzeba to zostanie opracowany gminny wariant. 

Co do spotkania z Burmistrzem Skaryszewa to zawsze gmina patrzy pod kątem swoich potrzeb  

i tak  było w Skaryszewie. Gmina Skaryszew odesłała zupełnie inny wariant niż gmina Kowala, a 

mianowicie taki, który przebiega przez naszą gminę (przechodzi przez Hutę Mazowszanką i Trablice). Z 

burmistrzem Iłży jeszcze nie było przeprowadzonych rozmów. Rozmowy za to były przeprowadzone z 

Wójtem Wierzbicy i ta gmina ma również swoje przemyślenia.  

Radny Paweł Lis poinformował, że została przygotowana koncepcja chodnika w kierunku Godowa. We 

wrześniu odbyło się spotkanie, na którym zostało ustalone trzy rzeczy, które mają być w międzyczasie 

wykonane. Następne spotkanie było zaplanowane na styczeń, a już jak wiemy mamy prawie marzec. 

Radny zapytał czy została zmieniona koncepcja zgodnie z ustaleniami.  
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że były przeprowadzone rozmowy z projektantem w tym temacie  

i czekamy jakie podjął decyzje – tam chodzi o przesunięcie całej drogi.  

Radny Paweł Lis zapytał czy projektant ma wyznaczony jakiś określony termin na wykonanie nowej 

koncepcji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że można zorganizować z projektantem w przyszłym tygodniu 

spotkanie.          

Radny Jarosław Słomka zapytał czy jest szansa na wykonanie remontu drogi gminnej (ul. Sosnowa)? 

Radny prosi o doprowadzenie drogi do takiego stanu w jakim była przed wprowadzeniem objazdu. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na remont wszystkich dróg nie ma pieniędzy. Jest w planach 

remont 2-3 dróg gminnych, ale czy to będzie ta akurat to Wójt nie może obiecać. Na pewno ta droga 

będzie wyrównana w miesiącu marcu lub kwietniu.  

Radna Jolanta Suligowska zauważyła, że stan tej drogi właśnie się pogorszył wtedy kiedy była 

prowadzona budowa ronda. Radna zaproponowała, aby Radny Słomka złożył wniosek do Pana Starosty 

o jakieś dofinansowanie na remont tej drogi.  

Wójt Dariusz Bulski zauważył, że wszystko chodzi o pieniądze, należy pamiętać, że budżet ma pewne 

możliwości (w tamtym roku było wzięte 8 milionów obligacji). Jest wiele inwestycji, które chcielibyśmy 

zrealizować, ale nie wszystko się da.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Kierownika Markiewicza czy jest prowadzona regulacja dróg 

gminnych na, którą były przeznaczone środki w budżecie gminy. 

Kierownik Piotr Markiewicz odpowiedział, że w ramach środków budżetowych są regulowane drogi. 

Regulacja była prowadzona w Kotarwicach, a obecnie są tym mieszkańcom zakładane księgi wieczyste. 

W poprzednim roku była robiona część ulicy Romanowskiej, obręb Maliszów.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał w jakich miejscowościach są prowadzone prace nad planami 

miejscowego zagospodarowania przestrzennego.       

Kierownik Piotr Markiewicz odpowiedział, że obecnie część Kosowa, Błonia, Trablic, Huty 

Mazowszańskiej, Zabierzów. Trzy części tego planu będą na sesji marcowej procedowane. Dwa obręby 

Huta Mazowszańska i Zabierzowa – urząd czeka na zgodę rolną z ministerstwa oraz zgodę leśną. Na 

pozostałe miejscowości są szykowane plany. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy będzie poprawione usadowienie pomnika na skwerku. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jeśli będą dodatkowe środki w budżecie to zostanie 

wykonany projekt przebudowy skwerku.  

Radny Jan Malmon zapytał czy mieszkańcy mogą zgłaszać do planu zagospodarowania swoje uwagi? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że tak, ale tylko w ramach przyjętego studium z 2020 roku. 

To co zostało przyjęte jest cały czas realizowane.   
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Ad.16. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LIII.2023 sesję Rady Gminy (godz. 11:30 ). 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak  

Przewodniczący Rady  

Gminy Kowala 


